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REVISTA PRESEI 

 

 

 Camera Deputaților a decis eliminarea pensiilor speciale, inclusiv ale 

magistraților și parlamentarilor. Pensiile militarilor rămân neatinse/ Punctul 

vulnerabil al legii la CCR 

Camera Deputaţilor a adoptat cu 247 de voturi pentru și 21 de abțineri proiectul de 

lege care elimină pensiile speciale. Măsura îi vizează pe deputați și senatori, 

judecători și procurori, personalul auxiliar de specialitate al instanțelor 

judecătorești și al parchetelor, funcționarii publici cu statut special, funcționarii 

publici parlamentari, membrii corpului diplomatic și consular, membrii Curții 

Constituționale, precum și personalul aeronautic civil navigant profesionist din 

aviația civilă. Actul normativ nu-i vizează pe militari și polițiști. Chiar dacă 

parlamentarii au eliminat pensiile speciale legea riscă să nu poată fi aplicată. 

Populismul PSD-PNL pe tema eliminării pensiilor speciale 

Legea urmează să meargă la promulgare la președintele Klaus Iohannis dar are un 

termen în care poate fi contestată la Curtea Constituțională. De precizat este că 

magistrații au anunțat că vor contesta legea la CCR și există șanse mari ca aceasta 

să fie declarată neconstituțională. Există deja o decizie din 2010 a Curții 

Constituționale care a stabilit că este neconstituțională abrogarea pensiilor de 

serviciu ale magistraților. Motivul: de acestea depinde independența justiției. 

 Cum a legat CCR, în 2010, independența justiției de pensiile speciale ale 

magistraților 

Proiectul de lege adoptat de Camera Deputaților aparține PNL și inițial prevedea 

menținerea pensiilor speciale pentru militari dar și pentru magistrați. Ajunși la 

guvernare, liberalii au anunțat că nu mai susțin pensiile magistraților și au eliminat 

din proiectul de lege prevederea. 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23547171-cum-legat-ccr-2010-independenta-justitiei-pensiile-speciale-ale-magistratilor.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23547171-cum-legat-ccr-2010-independenta-justitiei-pensiile-speciale-ale-magistratilor.htm
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Pe 12 decembrie premierul Ludovic Orban a anunțat că Guvernul pe care îl 

conduce nu susține pensiile speciale ale magistraților. Întrebat dacă susține aceste 

pensii, primul ministru a precizat că principiul contributivității trebuie să stea la 

baza calculului pensiilor. „S-au baricadat cu decizia Curții Constituționale și nu 

este corect”, a spus Orban. 

"Decizia politică a Partidului Național Liberal este foarte clară, noi susținem 

principiul contributivității ca principiul care trebuie să stea la baza calculului 

pensiilor și susținem ca sistem de pensii diferențiat pensiile de serviciu ale cadrelor 

militare”, a precizat anul trecut Ludovic Orban. 

În an electoral și în opoziție PSD a anunțat că susține eliminarea pensiilor speciale 

deși a blocat de cîte ori a avut ocazia proiectele de lege care prevedeau acest lucru. 

Astfel social-democrații au făcut paradă cu subiectul pensiilor speciale cerând 

public dezbaterea și adoptarea în comisia de Muncă a proiectului de lege propus de 

PNL. 

Guvernul Orban a anunțat la începutul anului că își va angaja răspunderea pe 

eliminarea pensiilor speciale. 

În replică PSD a convocat sesiunea extraordinară pentru dezbaterea proiectului de 

lege privind pensiile speciale. 

În acest context USR a propus în plen, marți, un amendament care prevedea 

plafonarea pensiilor pentru magistrați și care ar fi putut evita o eventuală 

respingere a legii de către CCR. Propunerea USR nu a fost supusă la vot. 

Numărul de beneficiari de pensii de serviciu era, la finalul anului 2019, de 9.359 

persoane, în creştere cu 1,9% (plus 175 de persoane) faţă de perioada similară din 

2018, conform datelor centralizate de Casa Naţională de Pensii Publice (CNPP). 

 Procurori și judecători - 3.878. Pensie medie - 18.716 lei 

 Personal diplomatic și consular - 840. Pensia medie - 5.538 lei 

 Funcţionari publici parlamentari - 792. Pensia medie - 4.547 lei 

 Personal aeronautic civil navigant profesionist din aviaţia civilă - 1.440. 

Pensia medie - 10.891 lei. 

https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23547068-ludovic-orban-cere-aplicarea-principiului-contributivitatii-pensiile-magistratilor-baricadat-decizia-curtii-constitutionale-nu-este-corect.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23547068-ludovic-orban-cere-aplicarea-principiului-contributivitatii-pensiile-magistratilor-baricadat-decizia-curtii-constitutionale-nu-este-corect.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23547068-ludovic-orban-cere-aplicarea-principiului-contributivitatii-pensiile-magistratilor-baricadat-decizia-curtii-constitutionale-nu-este-corect.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23547068-ludovic-orban-cere-aplicarea-principiului-contributivitatii-pensiile-magistratilor-baricadat-decizia-curtii-constitutionale-nu-este-corect.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23547068-ludovic-orban-cere-aplicarea-principiului-contributivitatii-pensiile-magistratilor-baricadat-decizia-curtii-constitutionale-nu-este-corect.htm
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 Personal Curtea de Conturi - 609. Pensia medie - 7.800 lei. 

 Personal auxiliar de specialitate al instanţelor judecătoreşti şi al Parchetelor - 

1.800. Pensia medie - 4.439 lei. 

Anul trecut erau în România 178.168 de beneficiari de pensii militare, din care 

29.584 încasau peste 6.000 de lei pe lună, 8.929 peste 10.000 de lei, 147 peste 

20.000 de lei, iar 5 peste 25.000 de lei. Pensiile militare se plătesc din bugetele 

MAI, MApN și SRI. 

HotNews a transmis LIVETEXT dezbaterile: 

UPDATE 15.35 Ședința a fost reluată. Proiectul de lege a fost adoptat cu 247 

pentru și 21 de abțineri. Magistrații pierd pensiile speciale. Militarii, sportivii, 

artiștii și jurnaliștii își mențin indemnizațiile speciale. 

UPDATE 15.30 Pauză de consultări. Propunerea USR privind plafonarea 

indemnizațiilor magistaților nu a fost supusă la vot. 

UPDATE 15.27 Stelian Ion: "USR propune în plen un amendament care 

impozitează pensiile speciale ale magistraților". 

UPDATE 15.20 La propunerea PSD, deputații au eliminat amendamentul care tăia 

pensiile speciale ale artiștilor, jurnaliștilor (beneficiază de pensii speciale doar 

jurnaliștii care sunt înscriși în Uniunea Ziariștilor Profesioniști din România) și 

sportivilor. 

UPDATE 15.15 Ştefan Băişanu PSD: De ce să nu creăm un mecanism pentru a 

interzice proştilor să ocupe funcţii publice? Am văzut la stat oameni care au salarii 

de 30.000 de euro pe lună, dacă mai acceptăm ca în România să existe pensie de 

704 lei e clar că acei oameni nu mai pot rezista. Şi nu e normal să existe pensii de 

770 de milioane de lei. Dacă banii aceştia care se duc la pensii speciale, se vor 

duce la cei cu pensii minime. În România, un milion de oameni primesc 704 lei, au 

muncit în CAP-uri. Aceşti oameni sunt sortiţi pieirii. Să venim cu o lege serioasă. 

UPDATE 15.05 Cristian Seidler USR: "Primul proiect pe care l-am inițiat ca 

parlamentar, în 2017, a fost pentru abrogarea pensiilor speciale pentru 

parlamentari. Considerăm că peștele de la cap se-mpute și spectacolul de azi este 

edificator.  
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Asistăm la ipocrizia PSD-PNL în ceea ce privește pensiile speciale. Dacă nu 

amendați cu adevărat legea știți foarte bine că va pica la Curtea Constituțională. Eu 

am propus impozitarea pensiilor magistraților astfel încât legea să nu pice la 

Curte". 

UPDATE 15.00 Ioan Mocioalcă PRO România: Noi am propus impozitarea 

progresivă a pensiilor. Aceasta este adevărata soluție a problemei. Pro România va 

vota proiectul. 

Marius Pașcan, PMP: PMP a înregistrat un proiect pentru eliminarea pensiilor 

speciale încă din 2018 și acolo este susținut principiul contributivității. 

UPDATE 14.50 A început dezbaterea generală a proiectului de lege. 

Alfred Simonis, PSD: PSD va vota pentru eliminarea pensiilor speciale chiar cu 

riscul ca Dacian Cioloș și Rareș Bogdan să rămână singurii beneficiari de pensii 

speciale de 10.000 de euro. 

În replică Florin Roman, PNL: Azi nu mai sunteți partidul specialilor. Azi va trebui 

să ascultați vocea oamenilor, care v-au trimis în opoziție. 

UPDATE 14.45 S-a supus la vot retrimiterea la comisia de specialitate a 

proiectului de lege dar propunerea a fost respinsă. Raportul făcut de comisia de 

specialitate este citit în plen. 

UPDATE 14.35 Varujan Vosganian ALDE: " Nu mi se pare normal să se taie 

pensiile speciale fără a se discuta despre statutul profesional al acestor categorii. 

Trebuie să le dai aceleaşi drepturi, nu e normal să le impui constrângeri, să nu 

poată profesa, să aibă firme, pentru a-şi spori pensia. Eu nu votez, personal, această 

lege până când Rareş Bogdan şi Dacian Cioloş nu vor cere în numele USR şi PNL, 

la Bruxelles, să se taie indemnizaţii". 

UPDATE 14.27 Deputatul USR Cristina Prună: "Constat aici ipocrizia PSD pentru 

că noi am cerut de peste douăzeci de ori reluarea dezbaterilor la Biroul Permanent 

și chiar și azi în comisia de specialitate am cerut reluarea dezbaterilor pe pensiile 

speciale și am fost refuzați. Trebuie sa fim atenti sa fie constitutionala legea pe 

care o votam, altfel trebuie sa raspundeti in fata romanilor pentru ipocrizia de care 

unii dati dovada. Aveti grija ce votati". 
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UPDATE 14.20 Attila Korodi deputat UDMR: Propunem să amânăm discuțiile 

până se face un nou raport de către comisia de specialitate. „Raportul este viciat, de 

aceea, am cerut, pe procedură, să se amâne discuţia până se va face un raport 

corect", a spus Korodi. 

UPDATE 14.17 Președintele comisiei de muncă Adrian Solomon și-a rugat colegii 

de la tribuna plenului să voteze împotriva amendamentelor sale "Eu nu am pus 

partidul in nicio situatie, avem drept de initiativa si o exercitam cum si cand dorim. 

Ce-am facut eu la comisie a fost sa va aduc in fata toate tipurile de pensii si 

indemnizatii bazate pe necontributivitate, unele fiind pentru mari sportivi ai tarii, 

mari actori ai tarii, sau unii actori mai marunti din ansambluri artistice inainte de 

1989. De-a lungul vremii, in perioada de tranzitie, am vazut cu totii ca niste 

categorii socio-profesionale sunt dezavantajate, fara vina lor. Sper că statul român 

este serios până la capăt şi îşi va asuma responsabilitatea faţă de toţi cei care au 

beneficiat de o pensie de serviciu, la un moment dat”. 

UPDATE 14.15 Deputatul PNL Roman Florin Roman. Mă bucur că s-a ajuns la 

votul final în Parlament pe eliminarea pensiilor speciale, pentru a se plăti alocaţiile 

dublate. 

UPDATE 14.10 A început ședinţa de plen a Camerei Deputaţilor. Liderul de grup 

al PSD Alfred Simonis propune ca primele amendamente care să fie supuse în 

dezbatere să fie cele privind rentele viagere ale sportivilor, artiştilor și jurnaliștilor. 

Mai exact, Simonis propune ca acestea să fie menținute pentru acele categorii 

speciale. "Eu vă spun ce va face PSD. Toţi colegii vor vota împotriva pensiilor 

speciale, pentru eliminarea pensiilor speciale. Îmi doresc să văd ce veţi face 

dumneavoastră. În campanie v-aţi urcat pe acest subiect şi nu aţi făcut nimic". 

Președintele Camerei Deputaților Marcel Ciolacu întrebat, înaintea ședinței de 

plen, dacă parlamentarii PSD vor vota eliminarea pensiilor speciale, renunțând 

astfel la pensiile lor: "Da, e o decizie politică. Veți vedea votul". 

Și liberalii susțin dezbaterea în plen. Premierul Ludovic Orban a declarat înaintea 

ședinței că proiectul de lege privind eliminarea pensiilor speciale nu este asumat de 

guvern și că deputații PNL vor decide dacă îl vor vota în plenul de marți. Premierul 

preferă ca inițiativa să fie adoptată de Parlament, pentru ca mai apoi să fie 

„corectată” de Guvern. 
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„Asta va stabili grupul parlamentar din Cameră. E proiectul nostru de lege. PNL 

militează pentru aplicarea în calcul principiul pensiei prin calculul contributivității, 

cu excepția pensiilor de serviciu ale militarilor. Proiectul este depus de 

parlamentari ai PNL, nu este asumat de Guvern. În funcție de dezbaterile care vor 

fi în Cameră grupul parlamentar din Cameră va lua decizia. Vedem cum evoluează 

dezbaterile. Mai bine se adoptă proiectul ăsta de lege și îl corectăm în Guvern prin 

angajare de răspundere sau OUG”, a spus Ludovic Orban, la finalul ședinței 

Biroului Executiv al PNL. 

USR prin deputatul USR Cristian Seidler a propus în şedinţa Comisiei de muncă, 

rediscutarea proiectului privind eliminarea pensiilor speciale care se află pe 

ordinea de zi a plenului, în replică preşedintele comisiei, social-democratul Adrian 

Solomon, refuzând propunerea pe motiv că nu este regulamentară. 

"Am o propunere de modificare a ordinii de zi în sensul repunerii raportului de 

adoptare privind pensiile speciale aflat la plen, să dăm un scurt raport suplimentar 

ca să eliminăm unele prevederi semnalate şi în spaţiul public care ar putea ridica 

probleme de neconstituţionalitate. Am mai făcut acest lucru, este o propunere 

legitimă", a spus Cristian Seidler, în deschiderea şedinţei. 

La sfârșitul anului trecut Comisia de Muncă din Camera Deputaților a amendat 

proiectul de lege al PNL privind pensiile speciale prin care magistrații, sportivii, 

jurnaliștii și artiștii își pierdeau pensiile speciale. Dezbaterea proiectului de lege a 

intrat la plen, Camera Deputaților fiind forul decizional în acest caz. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Instanța supremă va ataca la Curtea Constituțională legea privind 

eliminarea pensiilor speciale pentru magistrați - surse 

Instanța supremă va ataca la Curtea Constituțională actul normativ adoptat marți de 

către deputați care vizează eliminarea pensiilor de serviciu ale judecătorilor și 

procurorilor, au declarat pentru HotNews.ro surse oficiale. De altfel, magistrații au 

deja de partea lor o decizie a CCR din 2010 care le-a "sigilat" pensiile și pe care au 

invocat-o frecvent în ultimele două luni, de când s-a pus problema unui act 

normativ de abrogare a pensiilor de serviciu. 
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Conform surselor citate, sesizarea către CCR ar fi fost deja pregătită, fiind invocate 

mai multe obiecții de neconstituționalitate. Sesizarea ar viza strict eliminarea 

pensiilor judecătorilor și procurorilor, nu și pe cele ale personalul auxiliar de 

specialitate al instanțelor judecătorești și al parchetelor, iar decizia ar urma să fie 

formalizată în Secțiile Unite, au mai declarat pentru HotNews.ro surse oficiale. 

Înalta Curte de Casație și Justiție a anunțat oficial, marți seară, că "președintele 

ICCJ a luat măsurile necesare pentru convocarea Secțiilor Unite în data de 

29.01.2020 la ora 18:00". 

Un astfel de demers este anticipat și de către judecătorul Cristi Danileț. 

"Nu îmi exprim acum nici susținerea, nici dezacordul față de aceste pensii, fiind un 

domeniu unde trebuie făcute ajustări, fără îndoială. Fac însă următoarea remarcă: 

cine știe puțin drept anticipează cu ușurință ce se va întâmpla. Și anume: 

 ICCJ va sesiza CCR: 

 CCR va decide că legea este neconstituțională; 

 proiectul de lege votat astăzi va pica; 

 politicienii vor da vina pe justiție, ei știind dintr-un bun început cele trei 

puncte expuse de mine mai sus. 

Așadar, campania electorală continuă, numai că de data aceasta pe spatele 

magistraților și grefierilor. Adică într-un mod profund nedrept", a scris pe 

Facebook Cristi Dănileț. 

Ce spunea președintele ICCJ despre eliminarea pensiilor de serviciu 

De altfel, președintele instanței supreme, Corina Corbu, a transmis încă din 

decembrie că "va lua cu fermitate toate măsurile permise de Constituția României 

și de lege pentru protejarea autorității judecătorești împotriva oricărui demers apt 

a-i afecta independența și, mediat, a dreptului cetățenilor la un act de justiție 

modern, eficient și în acord cu standardele europene privind calitatea unui serviciu 

public". 
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 "Președintele Înaltei Curți de Casație și Justiție reamintește că indemnizația 

tuturor judecătorilor și procurorilor din România are natura juridică a unui 

drept salarial, calculându-se și plătindu-se integral contribuția de asigurări 

sociale, precum în cazul oricărui alt salariat, astfel încât susținerea că 

pensiile magistraților nu sunt bazate, fie și în parte, pe principiul 

contributivității, motiv pentru care s-ar impune să fie eliminate, este 

inacceptabilă. 

 Demersul puterilor executivă și legislativă este și în vădită contradicție cu 

jurisprudența anterioară a Curții Constituționale, care a invalidat o inițiativă 

cu efect similar, arătând tocmai faptul că pensiile de serviciu ale 

magistraților fac parte din ansamblul de garanții de natură inclusiv financiară 

care dau caracter efectiv, iar nu iluzoriu, statutului de independență și 

imparțialitate al autorității judecătorești în ansamblu și al fiecărui magistrat 

în parte. 

 Un astfel de demers legislativ afectează grav echilibrul sistemului judiciar și 

garanțiile de independență ale acestuia și este cu atât mai nepotrivit cu cât 

autoritatea legiuitoare a decis doar cu câteva zile în urmă amânarea intrării 

în vigoare a dispozițiilor legale privind pensionarea anticipată a magistraților 

cu doi ani, recunoscând astfel din nou, implicit, rațiunea și necesitatea 

existenței pensiilor de serviciu ale acestora. 

 Intenția de mai sus a Executivului și a Legislativului, combinată cu 

reluctanța Guvernului de a respecta autonomia instanței supreme în 

adoptarea propriului proiect de buget vin în contradicție nu numai cu valorile 

fundamentale asumate de întreaga arhitectură instituțională a României 

pentru susținerea independenței justiției și a statului de drept, dar, prin 

efectele lor indirecte, acestea sunt de natură a veni în contradicție cu voința 

exprimată cu claritate de poporul român la referendumul din 2019, al cărui 

spirit, dacă nu chiar literă, a fost tocmai evitarea oricăror ingerințe ale 

ramurilor cu încărcătură politică ale puterii de stat în justiție. 
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 Facem un apel la celelalte puteri ale statului să își asume valorile apărării 

independenței justiției și garantării unui serviciu public al justiției de calitate 

nu numai la nivel declarativ, ci în mod efectiv și concret, inclusiv în ceea ce 

privește corecta finanțare a sistemului judiciar și dreptul la pensie de serviciu 

al judecătorilor și procurorilor, drept care nu constituie un privilegiu, ci o 

compensație pentru incompatibilitățile și interdicțiile la care aceștia sunt 

supuși tocmai pentru asigurarea independenței și imparțialității lor, dar și 

pentru condițiile concrete în care se desfășoară activitatea judecătorilor 

(supraîncărcare, sedii improprii, boli profesionale, inflație legislativă 

ș.a.m.d) și care le afectează în mod real sănătatea, cu impact direct asupra 

duratei vieții profesionale. 

 Susținerea publică nu trebuie obținută prin mijloace populiste, de natură să 

producă efecte grave pe termen mediu și lung asupra unui serviciu public 

care deservește milioane de cetățeni; ea trebuie realizată onest, loial și prin 

cooperarea tuturor puterilor statului. 

 Președintele Înaltei Curți de Casație și Justiție va convoca Secțiile Unite 

pentru analizarea acestei situații și va lua cu fermitate toate măsurile permise 

de Constituția României și de lege pentru protejarea autorității judecătorești 

împotriva oricărui demers apt a-i afecta independența și, mediat, a dreptului 

cetățenilor la un act de justiție modern, eficient și în acord cu standardele 

europene privind calitatea unui serviciu public", a transmis președintele 

ICCJ printr-un comunicat de presă din 17 decembrie. 

Camera Deputaților a adoptat marți proiectul de lege care elimină pensiile 

speciale. Măsura îi vizează pe deputați și senatori, judecători și procurori, 

personalul auxiliar de specialitate al instanțelor judecătorești și al parchetelor, 

funcționarii publici cu statut special, funcționarii publici parlamentari, membrii 

corpului diplomatic și consular, membrii Curții Constituționale, precum și 

personalul aeronautic civil navigant profesionist din aviația civilă. 

Intenția de eliminare a pensiilor de serviciu pentru magistrați a generat proteste ale 

mai multor instanțe din țară, care și-au suspendat activitatea, asigurând doar 

judecarea cauzelor urgente. 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23626932-eliminare-pensiilor-speciale-dezbaterea-camerei-deputatilor-alde-usr-vor-retrimiterea-proiectului-lege-inapoi-comisia-specialitate-pnl-vrea-dezbaterea-plen.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-politic-23626932-eliminare-pensiilor-speciale-dezbaterea-camerei-deputatilor-alde-usr-vor-retrimiterea-proiectului-lege-inapoi-comisia-specialitate-pnl-vrea-dezbaterea-plen.htm
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Decizia CCR care consfințește pensiile de serviciu pentru magistrați 

Abrogarea pensiei de serviciu a magistraților a fost declarată neconstituțională prin 

decizia Curții Constituționale nr. 873 din 25 iunie 2010. 

Curtea arăta că acordarea pensiei de serviciu pentru cadrele militare şi magistrați 

constituie o compensație parțială a inconvenientelor ce rezultă din rigoarea 

statutelor speciale cărora trebuie să li se supună magistrații. Raportat la principiul 

independenței justiției, Curtea Constituțională a constatat că ”dispozițiile art.1 lit.c) 

din Legea privind stabilirea unor măsuri în domeniul pensiilor - prin care se 

elimină pensiile de serviciu ale judecătorilor, procurorilor și judecătorilor, 

respectiv magistraților asistenți ai Curții Constituționale - sunt neconstituționale.” 

Curtea Constituțională a reținut că ”atât considerentele, cât şi dispozitivul 

deciziilor sale sunt general obligatorii, potrivit dispozitiilor art.147 alin.(4) din 

Constituție , şi se impun cu aceeași forță tuturor subiectelor de drept şi, în 

consecință, așa cum a statuat şi în jurisprudența sa, atât Parlamentul, cât și 

Guvernul, respectiv autoritățile şi instituțiile publice urmează să respecte cele 

stabilite de Curtea Constituțională în considerentele şi dispozitivul deciziei". 

CCR a invocat statutul și restricțiile magistraților în protejarea pensiei de serviciu, 

concluzionând că „independenţa justiţiei include securitatea financiară a 

magistraţilor, care presupune şi asigurarea unei garanţii sociale, cum este pensia de 

serviciu a magistraţilor”. 

"În concluzie, Curtea constată că principiul independenţei justiţiei apără pensia de 

serviciu a magistraţilor, ca parte integrantă a stabilităţii financiare a acestora, în 

aceeaşi măsură cu care apără celelalte garanţii ale acestui principiu. Atât în 

jurisprudenţa Curţii Constituţionale a României, cât şi în jurisprudenţa altor Curţi 

Constituţionale s-a statuat că stabilitatea financiară a magistraţilor reprezintă una 

dintre garanţiile independenţei justiţiei”, se arată în decizia din 2010 a Curții 

Constituționale. 

"În ceea ce privește decalajul dintre cea mai mică și cea mai mare pensie plătită de 

stat, - având în vedere că pensia de serviciu a magistraţilor este în cuantum de 80% 

din baza de calcul reprezentată de indemnizaţia de încadrare brută lunară sau de 

salariul de bază brut lunar, după caz, şi sporurile avute în ultima lună de activitate 
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 înainte de data pensionării - se poate analiza de către legiuitor necesitatea luării 

unor măsuri pentru evitarea eventualelor practici de acordare nejustificată a unor 

drepturi salariale suplimentare în ultima lună de activitate înainte de data 

pensionării, în scopul măririi substanţiale a bazei de calcul a pensiei de serviciu”, 

se mai preciza în motivarea deciziei Curții Constituționale. 

Câți judecători și procurori beneficiază de pensie de serviciu 

Numărul de beneficiari de pensii de serviciu era, la finalul anului 2019, de 9.359 

persoane, în creştere cu 1,9% (plus 175 de persoane) faţă de perioada similară din 

2018, conform datelor centralizate de Casa Naţională de Pensii Publice (CNPP). 

Pentru procurori și judecători erau în plată 3.878 de pensii de serviciu. Pensia 

medie pentru această categorie este de 18.716 lei. De asemenea, pentru personalul 

auxiliar de specialitate al instanţelor judecătoreşti şi al parchetelor erau în plată 

1.800 de pensii. Pensia medie pentru această categorie este de 4.439 lei. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Guvernul a modificat condiția vizei de flotant la vot: Perioada se reduce de 

la 90 la 60 de zile / Forma finală a proiectului pe care Executivul își asumă 

răspunderea 

Guvernul a aprobat, cu amendamente, forma finală a proiectului de lege privind 

alegerea primarilor în două tururi de scrutin pe care urmează să îşi angajeze 

răspunderea miercuri în Parlament. Una dintre modificări este că se reduce la 60 de 

zile condiția la vot pentru cei cu viză de flotant. În forma inițială a proiectului era 

prevăzută interdicţia de vot pentru cetăţenii care dobândesc viza de flotant cu mai 

puţin de 90 de zile faţă de data alegerilor. 

Anunțul a fost făcut la finalul ședinței de guvern de către Ionel Dancă, şeful 

Cancelariei prim-ministrului, Ionel Dancă. 
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Principalele modificări aduse proiectului de lege pe care Guvernul Orban își va 

asuma răspunderea miercuri, în plenul Parlamentului: 

 Perioada pentru care este permis votul celor cu vize de flotant s-a redus la 60 

de zile. Amendamentul a fost adus de PNL. În forma inițială a proiectului, 

era prevăzută o perioadă de 90 de zile: "Persoanele care și-au stabilit 

reședința în circumscripția electorală cu mai puțin de 90 de zile înaintea 

datei scrutinului își vor putea exercita dreptul de vot doar în comuna, orașul, 

municipiul sau subdiviziunea administrativ-teritorială a municipiului în care 

au avut reședința sau domiciliul stabilit anterior celor 90 de zile. În acest caz, 

cetățenii vor vota pe lista suplimentară”. În forma actuală a legii, termenul 

este de 45 de zile. 

 Numărul de semnături pentru depunerea candidaturilor a fost redus de la 1% 

la 0,5% din lista electorală din localitatea respectivă. Amendamentul a fost 

depus de USR, după ce, la fel ca în cazul interdicției pentru cei cu viză de 

flotant, au existat solicitări ale mai multor organizaţii civice. 

 Un alt amendament adoptat este cel privind reprezentarea minorităţilor 

naţionale din Parlament şi a formaţiunilor politice din Parlament în 

structurile Birourilor Electorale, astfel încât "să fie permisă această 

reprezentare pentru minorităţile naţionale şi pentru formaţiunile politice care 

au 7 senatori sau 10 deputaţi". 

 Un alt amendament adoptat vizează modul de acreditare a observatorilor la 

secţiile de votare, "astfel încât această activitate să fie facilitată faţă de 

normele aflate în vigoare, care îngreunează, pe de-o parte, acreditarea 

observatorilor independenţi şi, în acelaşi timp, permite prezenţa în 

proximitatea Secţiilor de votare a unor reprezentanţi politici şi care nu au ce 

căuta în zona respectivă". 

"Obiectivul Guvernului Orban și al PNL, acela de a readuce democrația în alegerile 

locale, putem să considerăm în acest moment că a fost finalizat și urmează să fie 

prezentat în Parlament în cursul zilei de mâine în vederea angajării răspunderii. 

Este un obiectiv pe care ni l-am asumat și pe care în acest moment, cel puțin din 

punct de vedere al competențelor Guvernului, îl putem consideră îndeplinit”, a 

susținut Dancă. 
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Guvernul Orban își va asuma răspunderea pe legea privind alegerea primarilor în 

două tururi miercuri, în plenul Parlamentului, ședința fiind programată de la ora 

14.00. 

După asumarea răspunderii, există un interval de trei zile în care poate fi depusă 

moţiune de cenzură. PSD și UDMR au anunțat că vor depune moțiune de cenzură, 

iar liderul PSD, Marcel Ciolacu, se declara convins că aceasta va trece, deşi, 

matematic, cele două partide nu au numărul necesar de voturi. USR, ALDE, Pro 

România şi PMP nu susţin moţiunea. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Declarația unică 2020. Termenul de depunere de către persoanele fizice a 

fost prelungit până la 25 mai 

Contribuabilii persoane fizice au termen până la 25 mai să depună declaraţia unică 

privind impozitul pe venit şi contribuţii sociale, a decis marți Guvernul. Termenul 

inițial era 15 martie. Documentul trebuie depus de către contribuabilii persoane 

fizice care au realizat în anul 2019 venituri extrasalariale supuse impozitului pe 

venit prin declarare la autoritatea fiscală. 

 "S-a aprobat astăzi prorogarea termenului până la care contribuabilii 

persoane fizice trebuie să îşi îndeplinească obligaţiile declarative şi de plată 

a impozitului pe venit şi ale contribuţiilor sociale, a formularului declaraţie 

unică privind impozitul pe venit şi contribuţii sociale datorate de persoane 

fizice, formularul 230. 

 Este vorba de prorogarea termenelor de la 15 martie 2020, aşa cum este în 

prezent, până la 25 mai 2020. Aceasta a fost o cerinţă pe care am avut-o de 

la mai multe ONG- uri, pentru a se asigura că toată lumea va depune 

formularele la timp", a anunțat ministrul de Finanţe, Florin Cîţu, într-o 

conferinţă de presă la Palatul Victoria. 

Potrivit acestuia, o altă modificare făcută marţi de Guvern vizează ordonanţa 

6/2019. 
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"Aici am stabilit un nou termen pentru depunerea intenţiei de restructurare, 

respectiv în perioada 1 februarie - 31 martie 2020, am avut o prorogare a a 

termenului de depunere a cererii de restructurare, respectiv 8 februarie - 31 iunie 

20202 şi am eliminat plafonul de 1 milion de lei, astfel încât această măsură de 

restructurare să poată beneficia toată lumea, toţi cei care aveau restante la 31 

decembrie 2018 mai mici de 1 milion de lei şi care nu au fost stinse până la această 

dată", a menţionat ministrul de Finanţe. 

De asemenea, a fost modificat Codul de procedură fiscală în vederea simplificării 

procedurilor de administrare a creanţelor fiscale. 

"S-a făcut reglementarea instituirii şi ridicării popririi în mod electronic, astfel 

încât poprirea să fie ridicată la îndestularea sumei poprite, iar debitorului să îi fie 

eliberate conturile cât mai repede. Este o măsură pe care am anunţat-o, de care 

toată lumea în România avea nevoie. Ştiţi foarte bine până acum cât de complicat 

era. De fiecare când se întâmpla acest lucru, cineva avea o problemă, erau conturile 

poprite şi apoi trebuia să mergi la fiecare bancă cu dovada că ai făcut plata către 

ANAF. Acesta este un prim pas cu o soluţie dezvoltată intern la Ministerul 

Finanţelor Publice şi ANAF, urmează o updatare a acestei soluţii în perioada 

următoare cu sistemul bancar ca să fie cât mai prietenoasă cu utilizatorii", a afirmat 

Cîțu.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Şedinţă CGMB: Regulamentul privind taximetria, pe ordinea de zi 

Consilierii generali ai Capitalei se vor întruni în şedinţă miercuri, de la ora 11,00, 

pe ordinea de zi figurând 62 de proiecte, printre care se numără: regulamentul 

cadru pentru organizarea serviciului public de transport în regim de taxi, aprobarea 

studiului de oportunitate privind modalitatea de gestiune a serviciului de iluminat 

public, acordarea titlului de cetăţean de onoare al Capitalei lui Tudor Gheorghe. 

 

* Astfel, consilierii generali urmează să dezbată regulamentul cadru pentru 

organizarea serviciului public de transport în regim de taxi, conform căruia 

serviciile de dispecerat sunt obligatorii pentru toţi transportatorii autorizaţi şi nu se 

pot executa decât de către dispecerii autorizaţi de autoritatea de profil a PMB. 
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Clienţilor trebuie să li se asigure posibilitatea de a apela serviciile prin comenzi 

telefonice sau orice alte mijloace aparţinând dispeceratelor taxi autorizate. 

 

În cazul conducătorilor auto, pentru abateri de la executarea serviciilor de transport 

fără asigurarea condiţiilor de legalitate, siguranţă şi calitate, sunt prevăzute amenzi 

cuprinse între 100 - 5.000 de lei. Pentru transportatorii autorizaţi, amenzile variază 

între 500 - 5.000 de lei, iar pentru dispeceratele taxi sunt prevăzute sancţiuni 

cuprinse între 1.000 - 5.000 de lei. Pe de altă parte, provocarea sau menţinerea de 

către client, în mod nejustificat, a unor stări conflictuale în timpul transportului se 

va sancţiona cu amenzi de 100 - 500 de lei. Neachitarea preţului în urma cursei se 

va pedepsi cu amenzi de la 1.000 la 5.000 de lei. 

 

* Un număr de 21 de autoturisme hibrid vor fi date în administrarea 

instituţiilor de utilitate publică şi interes local ale Municipiului Bucureşti. Şase 

dintre acestea vor fi repartizate Direcţiei Generale de Poliţie Locală şi Control a 

Municipiului Bucureşti. 

 

* Titlul de cetăţean de onoare al Capitalei va fi conferit lui Tudor Gheorghe, 

dar şi unui număr de zece personalităţi din domeniul medical, printre care se 

numără: prof. dr. Ioana Marina Grinţescu (Spitalul Clinic de Urgenţă Bucureşti), 

prof. dr. Mihai Berteanu (Spitalul Universitar de Urgenţă Elias), dr. Cătălin 

Cîrstoveanu (Spitalul Marie Curie), prof. dr. Narcis Copca (Spitalul Sf. Maria), 

prof. dr Vlad Anton Iliescu (Institutul de boli cardiovasculare C.C. Iliescu), prof. 

dr. Irinel Popescu (Institutul Clinic Fundeni), prof. dr. Cristian Ioan Stoica 

(Spitalul Clinic Foişor), dr. Igor Tudorache (şeful Programului de transplant 

pulmonar şi cardio-pulmonar în Departamentul de chirurgie cardiacă, toracică şi 

vasculară a Universităţii de Medicină din Hanovra - Germania). 

 

* CGMB ar putea hotărî să prelungească cu încă 12 luni termenul de relocare 

a autobazei STB din Floreasca, strada Donizetti, pentru construirea unei 

parcări, întrucât STB se află în imposibilitatea mutării activităţii într-o locaţie cu 

infrastructură corespunzătoare pentru transport public de călători. 
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* Consiliul ar putea aproba proceduri de expropriere cerute de Consiliul local 

sector 4 pentru edificarea unui parc pe bulevardul Metalurgiei. Potrivit 

proiectului, se aprobă ca despăgubire pentru construcţii, precum şi terenuri de peste 

27.000 mp suma de circa 8,7 milioane lei. Banii urmează să fie asiguraţi din 

fondurile proprii ale Primăriei sectorului 4. 

 

* CGMB ar putea decide să dea în folosinţă Spitalului 'Bagdasar-Arseni' o 

parte din curtea Spitalului 'Obregia' (cu o suprafaţă de 2246,73 mp) până la 

finalizarea reabilitării Unităţii de Primiri Urgenţe (UPU). 

 

"Terenul (...) va fi folosit de către Spitalul Clinic de Urgenţă 'Bagdasar-Arseni' în 

vederea asigurării circuitelor funcţionale ale acestui spital şi executării unui spital 

de campanie pentru relocarea Unităţii de Primiri Urgenţe ce urmează a fi 

reconfigurată şi reamenajată", prevede proiectul de hotărâre. 

 

* Consiliul Local al Sectorului 3 ar putea fi împuternicit să decidă cu privire 

la înfiinţarea unei societăţi comerciale de interes local, cu răspundere limitată, 

având ca scop principal prestarea activităţilor de asistenţă medicală, potrivit unui 

alt proiect de pe ordinea de zi. 

 

* CGMB va dezbate studiul de oportunitate privind modalitatea de gestiune a 

Serviciului de Iluminat Public al Municipiului Bucureşti, caietul de sarcini, 

regulamentul, precum şi contractul de delegare a gestiunii serviciului respectiv.  

(Sursa: Agerpres) 

Interviuri la Ministerul Justiţiei pentru funcţia de adjunct al şefului DIICOT 

Cei patru candidaţi care au îndeplinit condiţiile de participare la selecţia pentru 

numirea în funcţia de adjunct al procurorului-şef al DIICOT susţin, miercuri, 

interviurile la Ministerul Justiţiei. 

 

Este vorba despre Ioana Bogdana Albani, Oana Daniela Pâţu, Teodor Niţă şi Oana-

Andrea Schmidt-Hăineală. 
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La finalul anului trecut, Ministerul Justiţiei a declanşat procedura de selecţie pentru 

propunerile de numire în funcţii de conducere la Parchetul de pe lângă Înalta Curte 

de Casaţie şi Justiţie, Direcţia Naţională Anticorupţie şi Direcţia de Investigare a 

Infracţiunilor de Criminalitate Organizată şi Terorism. 

 

Rezultatele selecţiei vor fi anunţate pe 3 februarie. 

 

"Propunerile ministrului Justiţiei vor fi înaintate Consiliului Superior al 

Magistraturii, în vederea obţinerii avizului acestei instituţii. Ulterior obţinerii 

avizului Consiliului Superior al Magistraturii, ministrul Justiţiei înaintează 

propunerea preşedintelui României în vederea numirii în funcţia de conducere", se 

menţiona în anunţ. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 CCR discută sesizarea PSD pe proiectul privind transportul de persoane, 

asumat de Guvern în Parlament 

Curtea Constituţională a României discută, miercuri, sesizarea PSD asupra 

proiectului pentru modificarea şi completarea unor acte normative în domeniul 

transportului de persoane, pentru care Guvernul şi-a angajat răspunderea. 

 

PSD a depus la Curtea Constituţională sesizarea de neconstituţionalitate pe 

proiectul pentru modificarea şi completarea unor acte normative în domeniul 

transportului de persoane, pentru care Executivul şi-a angajat răspunderea în 

Parlament. 

 

În sesizare se arată că proiectul de aprobare a OUG 51/2019 se află în dezbaterea 

comisiilor de specialitate ale Camerei Deputaţilor. Acest proiect propune 

eliminarea transportului rutier judeţean de călători din sfera serviciilor publice, 

situaţie în care acesta se va desfăşura în regim comercial, cu respectarea 

Ordonanţei Guvernului nr. 27/2011 privind transporturile rutiere. 
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Prin proiectul de act normativ pentru care Guvernul şi-a angajat răspunderea se 

propune abrogarea prevederilor din OUG nr. 51/2019, astfel încât transportul rutier 

contra cost de persoane prin servicii regulate la nivel judeţean să intre în sfera 

serviciilor publice. 

 

"Raportat la situaţia conflictuală de natură constituţională între procedura 

legislativă parlamentară în derulare şi iniţiativa legislativă recunoscută Guvernului 

pe cale de excepţie de a promova acte normative, menţionăm următoarele: Potrivit 

art. 61 din Constituţia României, republicată, 'Parlamentul este organul 

reprezentativ suprem al poporului român şi unica autoritate legiuitoare a ţării'. Prin 

angajarea răspunderii, Guvernul a încălcat prevederile constituţionale privind unica 

autoritate legiuitoare reprezentată de Parlament şi deciziile Curţii Constituţionale. 

Astfel, în condiţiile în care, în cadrul dezbaterilor parlamentare există proiecte de 

lege sau iniţiative legislative care urmează să reglementeze diferite aspecte ale 

vieţii politice sau sociale, Guvernul are obligaţia de a se prezenta la dezbaterile 

parlamentare, a susţine puncte de vedere şi posibilitatea de a formula 

amendamente", se mai susţine în sesizare. 

 

PSD mai consideră că, "atunci când Guvernul îşi angajează răspunderea asupra 

unui proiect de lege, acesta prin obiectul reglementării trebuie să conţină prevederi 

ce se circumscriu clar doar asupra unui singur domeniu". 

 

"Folosirea acestui mijloc constituţional nu îngăduie să se aducă, prin acelaşi 

proiect de lege, modificări sau completări mai multor legi în vigoare care, în esenţa 

lor, au fost adoptate de Parlament în mod distinct, având în vedere relaţiile sociale 

diferite pe care le reglementează, precum şi natura legilor (organică sau ordinară), 

chiar dacă acestea s-ar referi la un domeniu unitar al vieţii social-economice", se 

mai arată în sesizare. 

 

De asemenea, s-a ignorat obligativitatea solicitării avizului Consiliului Economic 

şi Social, care este statuată de către Curtea Constituţională prin Decizia nr. 

618/2018, mai precizează PSD în sesizare. 
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În ceea ce priveşte urgenţa considerată de Guvern ca motiv pentru promovarea 

unor modificări prin procedura angajării răspunderii, aceasta nu poate fi reţinută, se 

mai menţionează în sesizare, adăugându-se că, în prezent, dispoziţiile referitoare la 

transportul de persoane sunt în derulare şi se aplică în conformitate cu prevederile 

conţinute de OUG nr.51/2019, prevederi ce produc efecte depline până la 

finalizarea procedurii parlamentare de adoptare sau de respingere a ordonanţei. 

Mai mult, faptul că Guvernul nu poate întrerupe un proces de legiferare a fost deja 

stabilit prin Decizia CCR nr. 1431/2010", precizează PSD. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 CCR discută sesizarea pe proiectul referitor la Institutul Naţional al 

Magistraturii pentru care Guvernul şi-a angajat răspunderea 

Curtea Constituţională a României discută, miercuri, sesizarea PSD asupra 

proiectului referitor la Institutul Naţional al Magistraturii pentru care Guvernul 

Orban şi-a angajat răspunderea în Parlament. 

 

"Prin Decizia nr. 1557 din 3 noiembrie 2010, Curtea Constituţională a statuat că la 

modalitatea simplificată de legiferare prin angajarea răspunderii se poate ajunge in 

extremis, atunci când adoptarea proiectului de lege în procedură obişnuită sau în 

procedură de urgenţă nu mai este posibilă", se precizează în sesizarea de 

neconstituţionalitate depusă de PSD. 

 

Conform documentului, proiectul de lege prezentat Parlamentului de către Guvern 

la data de 12 decembrie 2019 "îşi are sorgintea" în OUG 7/2019, care se află în 

dezbaterea comisiilor de specialitate din Senat, for decizional. 

 

"Deşi reprezentanţii Ministerului Justiţiei cunoşteau stadiul proiectului de lege în 

cauză, au înţeles să promoveze, prin angajarea răspunderii Guvernului, o procedură 

care elimină participarea parlamentarilor şi a asociaţiilor profesionale invitate să ia 

parte la lucrările comisiei, pentru a putea susţine eventuale soluţii de îmbunătăţire a 

actului normativ supus aprobării, de la dezbaterile din cadrul comisiilor de 

specialitate şi plen.  
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Demersul nejustificat şi excesiv al Guvernului ar putea genera grave distorsiuni în 

funcţionarea justiţiei din România. Aceasta cu atât mai mult cu cât procedura 

parlamentară privind Institutul Naţional al Magistraturii ar putea fi finalizată cu o 

altă soluţie legislativă faţă de cea propusă de Guvern prin angajarea răspunderii", 

se precizează în sesizarea la CCR. 

 

Decizia CCR nr. 1431/2010 a stabilit că Guvernul nu poate întrerupe un proces de 

legiferare, mai arată social-democraţii. "Prin urmare, considerăm că este de 

domeniul evidenţei că Guvernul avea obligaţia legală de a aştepta finalizarea 

procedurii parlamentare cu privire la proiectul de lege pentru aprobarea Ordonanţei 

de Urgenţă a Guvernului nr. 7/2019", se arată în sesizare. 

 

În opinia PSD, "urgenţa considerată de Guvern ca motiv pentru promovarea unor 

modificări prin procedura angajării răspunderii nu poate fi reţinută". 

 

De asemenea, în sesizarea la CCR se menţionează că "modificările propuse prin 

angajarea răspunderii urmează să fie aplicate spre sfârşitul anului 2020 sau chiar 

2021, în condiţiile în care în anul 2019 INM nu a reuşit să finalizeze examenul de 

admitere, fiind doar demarată procedura de examen prevăzută a se finaliza la data 

de 28 februarie 2020". 

 

"Considerăm că Guvernul a încălcat principiul securităţii juridice consacrat de art. 

1 alin. (4) şi art. 61 alin. (1) din Constituţie, suveranitatea poporului exercitată prin 

referendum potrivit art. 2 alin. (1), jurisprudenţa Curţii Constituţionale în 

interpretarea art. 114 din Constituţie, astfel încât se impune admiterea sesizării şi 

constatarea că modificările asumate de Guvern cu privire la Legea privind unele 

măsuri aplicabile în anul 2020 referitoare la concursul de admitere la Institutul 

Naţional al Magistraturii, formarea profesională a judecătorilor şi procurorilor, 

examenul de absolvire a Institutului Naţional al Magistraturii, stagiul şi examenul 

de capacitate al judecătorilor şi procurorilor stagiari sunt neconstituţionale", se mai 

arată în sesizarea depusă de PSD.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Deficitul bugetar din 2019 a fost de 48 mld. lei, adică 4,6% din PIB, dublu 

faţă de cel din 2018 şi cel mai mare din ultimul deceniu. Cheltuielile au 

înregistrat o creştere cu 1,7 puncte procentuale, de la 33,8% din PIB 2018 la 

35,5% din PIB în 2019 

 

Execuţia bugetului general consolidat s-a încheiat în 2019 cu un deficit de peste 

4,6% din PIB, cel mai mare deficit din ultimii zece ani, potrivit declaraţiilor de ieri 

ale ministrului finanţelor Florin Cîţu. 

În valoare nominală, deficitul a fost de 48,3 mld. lei din PIB, peste valoarea 

estimată de guvern la rectificarea bugetară din noiembrie 2019. Deficitul a crescut 

cu 0,2% faţă de ţinta stabilită anterior. În 2019 comparativ cu anul 2018, deficitul 

s-a adâncit cu 2,8%. 

https://www.zf.ro/banci-si-asigurari/deficitul-bugetar-2019-48-mld-lei-adica-4-6-pib-dublu-fata-cel-2018-cel-mare-ultimul-deceniu-cheltuielile-au-inregistrat-crestere-1-7-puncte-procentuale-33-8-pib-2018-35-5-pib-2019-18760044
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„Este puţin peste ce estimam la rectificarea din noiembrie şi aici avem evoluţia şi 

de unde a venit această diferenţă. Din legea iniţială trecută în parlament au venit 

toate problemele în 2019.  Au fost facturi acumulate în ani de zile care trebuia 

plătite“, a declarat Florin Cîţu, ministrul finanţelor, potrivit Mediafax. 

Veniturile bugetului general consolidat au însumat anul trecut 321 miliarde de lei, 

în creştere cu 8,8% faţă de 2018, în timp ce cheltuielile s-au majorat cu 14,7 

miliarde de lei faţă de ţinta de 2,76% în 2018, se arată în execuţia bugetară 

publicată de Ministerul Finanţelor. Exprimate ca pondere în PIB, veniturile 

bugetare au înregistrat o reducere marginală de la 31% din PIB în 2018 la 30,9% 

din PIB în 2019. Din veniturile totale, cele din impozitul pe profit au totalizat 

17,72 miliarde de lei, în creştere cu 13,2% faţă de anul 2018, în principal ca urmare 

a avansului cu 70% al încasărilor din impozitul de profit datorat de băncile 

comerciale. 

Încasările din TVA au fost de 65,42 mld lei, cu 9,7% mai mari faţă cele înregistrate 

în 2018. Ponderea în PIB a acestora  s-a menţinut la 6,3% în 2019. În raport cu 

programul iniţial, veniturile din această sursă au fost mai reduse cu 4,23 mld. lei 

corespunzător unui grad de realizare de 93,9%. 

Cheltuielile au înregistrat o creştere cu 1,7 puncte procentuale, de la 33,8% din PIB 

2018 la 35,5% din PIB în 2019. 

Investiţiile publice din 2019 au fost de 43,6 miliarde de lei, în creştere cu 0,6 

puncte procentuale faţă de anul anterior. Ele includ cheltuielile de capital, precum 

şi cele aferente programelor de dezvoltare finanţate din surse interne şi externe. 

♦ Două misiuni ale FMI sunt în aceste zile în România pentru a analiza modul de 

colectare a banilor la buget şi Codul Fiscal, a declarat, ministrul Finanţelor, Florin 

Cîţu. El a spus că delegaţiile FMI vor sta în România două-trei săptămâni. „FMI 

este aici pentru a ne ajuta pe partea de colectare. Este o analiză a modului în care 

colectăm banii la buget, (ţine) două-trei săptămâni. Sunt două misiuni FMI pe care 

le-am cerut, una pe colectare, alta pe analiza de Cod Fiscal. Vreau să văd ce solutii 

au pentru cum putem colecta mai multi bani la buget şi a doua să vedem dacă 

Codul Fiscal, aşa cum este construit, mai funcţionează în această economie sau nu“ 

(Sursa: Mediafax) 
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 Guvernul a redus drastic posturile din ministerele Trasporturilor si Muncii: 

Se fac economii si se "elimina sinecurile politice" 

Guvernul a redus, prin mai multe hotarari adoptate marti, posturile de la Ministerul 

Transporturilor de la 721 la 584, a anuntat Ionel Danca la finalul sedintei. 

Totodata, numarul de angajati a fost redus la Ministerul Muncii de la 424 la 346. 

 

"Astazi in sedinta de Guvern au fost adoptate cateva hotarari de Guvern pentru 

reorganizarea unor Ministere, in continuarea demersului actualului Guvern de 

restructurare a aparatului public central. 

 

Dupa reducerea numarului de minister, asa cum am promis, vom veni cu proiecte 

de reorganizare a ministerelor respective in urma comasarii lor, pentru reducerea 

functiilor de demnitate publica si a functiilor de conducere, astfel incat sa eliminam 

sinecurile politice de la nivelul unor ministere", a declarat seful Cancelariei 

Guvernului, Ionel Danca, marti, la finalul sedintei Executivului. 

 

Acesta a precizat ca la Ministerul Comunicatiilor si Transporturilor numarul de 

posturi a fost redus de la 721 de persoane, la 584, prin comasarea directiilor si a 

reducerii numarului de secretari de stat. 

 

"Astfel, la Ministerul Comunicatiilor si Transporturilor, prin hotararea de Guvern 

adoptata astazi, numarul de directii din cadrul Ministerului, daca inainte erau doua 

Ministere Transporturi si Comunicatii cu 21 de directii, in urma comasarii au 

rezultat 14 directii, iar din 6 directii generale au rezultat 3 directii generale. La 

nivelul functiilor de demnitate publica, din 9 secretari de stat au ramas 6. Ca numar 

de posturi noul Minister al Comunicatiilor si Transporturilor are o reducere a 

numarului de posturi de la 721 la 584 de persoane", a precizat Danca. 

 

In ceea ce priveste Ministerul Muncii, prin hotarare de Guvern, se reduce numarul 

de posturi de la 424 de persoane la 346. 

 

 



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 29 ianuarie 2020 24 

 

"La Ministerul Muncii si Protectiei Sociale, de asemenea vorbim de o reducere a 

numarului de posturi de la 424 de persoane la 346, o reducere cu 21% a numarului 

de posturi, ceea ce inseamna o economie de aproape 9 milioane de lei in 

cheltuielile de personal ale acestui Minister", a mai precizat Danca. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Turcan, referitor la achiziţiile publice: Gândim o taxă de timbru pentru cei 

care vor să conteste un proiect 

Vicepremierul Raluca Turcan a declarat că Guvernul lucrează la un proiect de 

Ordonanţă de Urgenţă prin care procedura achiziţiilor publice să fie simplificată, 

astfel încât, pentru a contesta în instanţă un proiect, să se plătească o taxă de 

timbru, "ca garanţie" a existenţei unor probleme. 

 

"Să ştiţi că şi aici am avansat foarte mult. Pe partea de achiziţii publice lucrăm 

acum la un proiect şi probabil că în două săptămâni vom ieşi cu el, de simplificare 

a procedurii achiziţiilor publice şi, mai mult decât atât, pe partea de fonduri 

europene urmează să ieşim cu o Ordonanţă de Urgenţă pentru a aduce completurile 

specializate pe procesele care blochează în momentul de faţă proiecte de 

infrastructură pe fonduri europene. Ca să poţi obţine soluţiile mai repede şi dacă 

sunt contestatari de profesie (...) Se judecă în regim de urgenţă, există şi sancţiuni 

dacă sunt contestatari de profesie. Gândim inclusiv o taxă de timbru pentru cei care 

vor să conteste, astfel încât atunci când conteşti un proiect ai garanţia că acolo, 

într-adevăr, sunt nişte probleme", a afirmat Raluca Turcan, marţi, la B1 TV. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Guvernul Orban a aprobat fonduri pentru reducerea accizei la motorina 

utilizată în agricultură 

Executivul a aprobat, în şedinţa de marţi, alocarea sumei de 411 milioane de lei 

pentru plăţile restante la ajutorul de stat acordat pentru reducerea accizei la 

motorina utilizată în agricultură. 
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"În şedinţa Guvernului din 28 ianuarie 2020 a fost aprobată o Hotărâre prin care se 

completează HG 1174/2014 privind instituirea unei scheme de ajutor de stat pentru 

reducerea accizei la motorina utilizată în agricultură. Astfel, actul normativ aprobat 

astăzi completează prevederile art. 10 cu un alineat nou, alin. (7), care cuprinde 

suma de 411.000.000 lei, alocată pentru plata ajutorului de stat în anul 2020. Suma 

prevăzută asigură plăţile aferente ajutorului de stat pentru anul 2019, respectiv plăţi 

restante pentru perioada aprilie-iunie 2019, plăţi restante pentru perioada iulie-

septembrie 2019, precum şi plăţi aferente perioadei octombrie-decembrie 2019", se 

menţionează într-un comunicat al Ministerului Agriculturii şi Dezvoltării Rurale, 

potrivit Agerpres. 

MADR reaminteşte că, prin Hotărârea Guvernului nr. 1174/2014, se aplică schema 

de ajutor de stat pentru reducerea accizei la motorina utilizată în agricultură, care 

se acordă sub formă de rambursare, pentru perioada 2015 - 2020. 

"În ceea ce priveşte resursele financiare necesare, la art. 10 din HG nr. 1174/2014 

este prevăzută atât valoarea maximă a schemei de ajutor de stat pentru perioada de 

aplicare 2015 - 2020, cât şi sumele alocate de la bugetul de stat în limita 

prevederilor bugetare aprobate Ministerului Agriculturii şi Dezvoltării Rurale, 

pentru fiecare an de implementare", se mai spune în documentul citat. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Ministrul Economiei: Sunt foarte optimist că industria de apărare se va 

relansa şi îşi va aduce aportul la PIB-ul României 

Industria de apărarea a României se va relansa şi îşi va aduce aportul la Produsul 

Intern Brut, a declarat, marţi seara, ministrul Economiei, Energiei şi Mediului de 

Afaceri, Virgil Popescu. 

 

"Eu sunt foarte optimist că şi industria de apărare românească se va relansa şi îşi va 

aduce aportul la Produsul Intern Brut al României. Eu cred că le va ieşi. Mai mult, 

am încercat să şi ieşim pe piaţă. Directorul Romarm a fost în Egipt săptămâna 

trecută şi a venit cu un memorandum semnat. Sunt foarte interesaţi, şi o să merg şi 

eu acolo să discut cu omologul meu, să colaborăm şi să vindem în Egipt, care a 

fost o piaţă tradiţională a României, produse fabricate în România.  
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Vorbim de sauer, de muniţie, vorbim de mai multe lucruri", a spus Popescu la 

B1TV. 

 

El a subliniat că este o mare problemă fabrica pulberi în România, deoarece 

importăm pulbere din Serbia şi orice ţară serioasă din Uniunea Europeană şi din 

NATO trebuie să aibă şi să poată produce propria pulbere. 

 

"Este o prioritate maximă a noastră să facem investiţii în fabrica de pulberi de la 

Făgăraş, pentru că e normal, e logic, e de bun simţ să avem propria fabrica de 

pulberi", a explicat ministrul Economiei. 

 

Acesta a mai afirmat că ministerul a dat bani pentru majorarea de capital de la 

uzina Sadu, unde a fost luată o linie modernă de producţie de cartuşe pe standardul 

NATO, la Uzina Mecanică Cugir la fel. 

 

"Deci încercăm să investim în măsura bugetului în fabricile pe care le are Romarm 

şi vrem să producem cât mai mult. Iar pentru prima dată, îmi spunea directorul de 

la Uzina Mecanică Bucureşti, Ministerul Apărării a chemat în ianuarie Romarm cu 

privire la ce urmează să lanseze comenzi către industria de apărare. Până acum, îmi 

spunea, nu se întâmpla asta. Până acum îi chema prin august şi le spunea ce să facă 

în august, iar din august până prin septembrie-octombrie nu le dădeau comenzile, 

iar în decembrie nu aveau ce să facă. Pentru prima dată, încet, încet, lucrurile se 

pun la punct şi sunt foarte optimist că Ministerul Apărării şi Ministerul Economiei, 

împreună, vor reuşi să repornească industria de apărare", a punctat şeful de la 

Economie. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ministrul Gheorghiu, despre participarea ţării noastre la Bienala de la 

Veneţia: România are un loc privilegiat 

România are un loc privilegiat din punctul de vedere al vizibilităţii la Bienala de la 

Veneţia, a declarat marţi ministrul Culturii, Bogdan Gheorghiu. 
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"Aici am două argumente. Unul ar fi fluxul de vizitatori, care este unul extrem de 

mare. Spre exemplu, anul trecut au fost mai mult de 600.000 de oameni care au 

vizitat Bienala de Artă, iar acum doi ani, aproape 300.000 de oameni au vizitat 

Bienala de Arhitectură. Suntem singurul stat care are două spaţii de expunere la 

Bienală: Pavilionul României, cumpărat şi construit cu eforturi personale de 

Nicolae Iorga, în anul 1940, şi Noua Galerie a Institutului Român de Cultură şi 

Cercetare Umanistică de la Veneţia", a spus Gheorghiu, la Biblioteca Naţională. 

 

Ministrul Culturii a participat la conferinţa de presă dedicată prezentării proiectului 

Fading Borders, desemnat câştigător în urma concursului naţional pentru 

reprezentarea României la cea de-a 17-a ediţie a Expoziţiei Internaţionale de 

Arhitectură - la Biennale di Venezia. 

 

El a remarcat că, "de fiecare dată, proiectele României au fost bine gândite de 

autori, bine alese de comisiile de concurs, atent supravegheate de comisarul Attila 

Kim şi bine primite de către critici şi publicul larg". 

 

"În acest an, Ministerul Culturii a lucrat îndeaproape cu Institutul Cultural Român, 

cu Ministerul Afacerilor Externe şi Uniunea Arhitecţilor din România, pentru a se 

asigura că proiectul care ne va reprezenta timp de şase luni va fi sprijinit atât din 

punct de vedere instituţional, cât şi financiar", a punctat ministrul. 

 

El a amintit în context majorarea sprijinului financiar al ministerului pentru acest 

proiect. 

 Preşedintele interimar al Institutului Cultural Român, Mirel Taloş, a arătat că şi în 

acest an ICR este partener la Bienala de Arhitectură "prin mai multe culoare de 

sprijin". 

 

"Am crescut şi noi finanţarea la 200.000 de lei. Asta nu include şi costurile din 

bugetul ICR Veneţia care sunt alocate Bienalei, ci doar cele care se alocă direct de 

la Bucureşti. Am sprijinit, prin onorarii, juriul acestei Bienale, sprijinim 

promovarea la faţa locului, cazarea artiştilor şi alte lucruri de natură logistică", a 

spus Taloş. 
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El a subliniat avantajul pe care îl are România prin existenţa spaţiului expoziţional 

din cadrul Noii Galerii a ICR de la Veneţia. "Este o prefigurare, o avanpremieră a 

ceea ce se întâmplă în pavilionul propriu-zis şi credem că prin asta facem, într-

adevăr, ca ţară, o diferenţă notabilă", a menţionat Mirel Taloş. 

La rândul său, preşedintele Uniunii Arhitecţilor din România, Ileana Tureanu, a 

susţinut că "la Veneţia nu avem de-a face cu o competiţie de proiecte de 

arhitectură, ci cu cea mai mare dezbatere la nivel mondial despre problemele acute 

cu care se confruntă omenirea". "Şi deci fiecare vine cu un punct de vedere. Timp 

de şase luni se schimbă păreri, se dezbate, se fac expoziţii, se fac conferinţe de 

presă şi fiecare vine cu părerea ţării lui", a spus Tureanu. 

 

Arhitecta s-a declarat optimistă în ceea ce priveşte proiectul prezentat de echipa 

românească. "Eu cred că pavilionul pe care o să-l faceţi voi o să reprezinte cu 

adevărat România şi, indiferent de rezultatul final, trebuie să arate că există o 

energie aici pe care o sprijinim şi ne-o dorim. Am toată încrederea că o să fie foarte 

bine anul acesta", a adăugat Ileana Tureanu. 

 

Arhitecţii Irina Meliţă şi Ştefan Simion, autori ai proiectului Fading Borders, şi 

arhitectul Ilinca Păun Constantinescu, reprezentant al proiectului Shrinking cities 

in Romania, au prezentat caracteristicile propunerii româneşti. 

 

"Răspunsul la tema Bienalei 'Cum vom trăi împreună?' mi s-a părut foarte evident, 

pentru că e clar că acest fenomen al migraţiei va lua amploare, care nu reprezintă 

doar România. De asemenea, nu vrem ca acest fenomen să fie privit doar din punct 

de vedere al României. Sigur că România are de ce să pună această problemă, însă 

ce ne dorim, şi asta este ce aş vrea să subliniez în afară de această oglindă adusă de 

cele două proiecte pe care le vom prezenta la Pavilion, ce ne dorim este să 

deschidem o discuţie la nivel internaţional între arhitecţi şi urbanişti, dar nu numai, 

despre acest fenomen al migraţiei la nivel global şi european şi acest fenomen în 

oglindă al oraşelor care se constrâng", a spus Irina Meliţă. 

 

Proiectul Fading Borders răspunde la tema celei de-a 17-a ediţii a Bienalei de 

Arhitectură - "Cum vom trăi împreună?", alegând ca subiect părăsirea României de 

mai mult de 3,4 milioane de cetăţeni în perioada 2007 - 2019.  
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Acesta documentează această realitate aducând împreună două proiecte de 

cercetare: Plecat - care analizează fenomenul complex de convieţuire a 

emigranţilor români în cadrul diferitelor comunităţi locale din Europa şi Shrinking 

Cities - care vorbeşte despre declinul şi contracţia oraşelor româneşti, privite ca 

fenomen de amploare. 

 

Bienala de Arhitectură de la Veneţia este un eveniment internaţional de prestigiu 

care ilustrează un dialog cultural de mare amploare între ţările lumii. Ediţia din 

acest an se desfăşoară în perioada 23 mai - 29 noiembrie. 

 

Organizatorii reprezentării României la această manifestare sunt: Ministerul 

Culturii, Ministerul Afacerilor Externe, Institutul Cultural Român şi Uniunea 

Arhitecţilor din România. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Conferinţa 'România Educată' - miercuri, la Cotroceni; vor fi lansate patru 

documente de politică publică 

Patru documente de politică publică ce abordează tematici esenţiale pentru reforma 

sistemului de educaţie românesc vor fi lansate miercuri, în cadrul conferinţei 

"România Educată - politici publice şi coordonarea surselor de finanţare", 

organizată de Administraţia Prezidenţială. 

 

În cadrul conferinţei vor fi prezentate şi studii recente, ale unor instituţii naţionale 

şi internaţionale, relevante pentru sistemul de învăţământ şi va fi lansat un dialog 

inter-instituţional privind viitorul finanţării educaţiei în România, în contextul 

priorităţilor agreate în cadrul proiectului "România Educată". 

 

Cele patru documente de politică publică au rezultat în urma proiectului "Creşterea 

capacităţii autorităţilor publice de a aborda probleme cheie din educaţie pentru a 

atinge obiectivele propuse pentru 2030" ("Strengthening the capacity of public 

authorities of addressing key issues in education and reaching the connected goals 

set for 2030"), coordonat de Administraţia Prezidenţială, documentele fiind  
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realizate de Organizaţia pentru Cooperare şi Dezvoltare Economică, precizează 

Preşedinţia. 

 

Finanţarea a fost asigurată prin Programul Uniunii Europene de Sprijin pentru 

Reforme Structurale, proiectul fiind implementat în cooperare cu Comisia 

Europeană. 

 

Cele patru documente de politică publică abordează tematici esenţiale pentru 

reforma sistemului de educaţie românesc, precum cariera didactică, managementul 

şcolar, echitatea în sistemul de educaţie şi accesul la o educaţie timpurie de 

calitate. Fiecare document include atât măsuri care pot contribui la atingerea 

obiectivelor stabilite de proiectul "România Educată", cât şi exemple internaţionale 

de modalităţi concrete prin care alte state au soluţionat cu succes probleme 

similare, informează Administraţia Prezidenţială.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 FMI și CE consolidează cooperarea pentru susţinerea dezvoltării durabile 

Preşedintele Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, în numele Uniunii 

Europene, şi directorul general al Fondului Monetar Internaţional, Kristalina 

Georgieva, au încheiat un nou acord de parteneriat financiar, care va stimula 

cooperarea pentru a face faţă provocărilor cheie, inclusiv schimbările climatice, şi 

va ajuta ţările să atingă obiectivele de dezvoltare durabilă, informează un 

comunicat de presă al Executivului comunitar, potrivit Agerpres. 

Din 2016, Uniunea Europeană este principalul partener al FMI în dezvoltarea 

capacităţilor. 

 

"Uniunea Europeană şi FMI sunt parteneri puternici. Dorim împreună să găsim 

soluţii la problemele globale, în special în Africa. Noul acord de astăzi ne va 

permite să ne concentrăm mai bine asupra schimbărilor climatice şi a provocărilor 

digitale. Sunt deosebit de recunoscătoare Kristalinei Georgieva pentru conducerea 

sa. Împreună vom consolida şi mai mult cooperarea şi parteneriatul nostru", a 

afirmat Ursula von der Leyen, la semnarea acordului. 

https://www1.agerpres.ro/
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La rândul său, Kristalina Georgieva a declarat: "Apreciem poziţia de lider a UE 

pentru dezvoltarea durabilă pentru toţi. Avem un istoric de a lucra împreună la 

construirea unor instituţii economice puternice pentru a îmbunătăţi performanţele 

economice şi mijloacele de trai ale oamenilor din ţările partenere. Acest acord va 

aprofunda colaborarea noastră şi ne va ajuta să facem mai multe împreună, în 

special acolo unde contează cel mai mult - în ţările cu venituri mici şi în statele 

fragile". 

 

Fondul Monetar Internaţional şi Comisia Europeană sunt parteneri de lungă durată 

în interiorul şi în afara Uniunii Europene. Acest nou acord va consolida, va 

simplifica şi va accelera încheierea de acorduri contractuale pentru numeroasele 

activităţi comune întreprinse pentru a sprijini o bună guvernare economică, 

gestionarea finanţelor publice şi mobilizarea veniturilor interne, construirea 

instituţiilor, precum şi agenda mai largă pentru dezvoltarea durabilă 2030. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Brexit: Parlamentul European supune la vot acordul de retragere a 

Regatului Unit din UE 

Bruxelles, 29 ian /Agerpres/ - Parlamentul European supune la vot, miercuri seară 

la Bruxelles, acordul de retragere a Regatului Unit din Uniunea Europeană şi din 

Comunitatea Europeană a Energiei Atomice, potrivit unui comunicat al PE. 

 

Votul, prevăzut pentru ora locală 18:00 (19:00 ora României), va fi precedat de o 

dezbatere la care au fost invitaţi preşedintele Comisiei Europene, Ursula von der 

Leyen, preşedintele Consiliului European, Charles Michel, negociatorul-şef al UE 

pentru Brexit, Michel Barnier, şi vicepreşedintele pentru relaţii interinstituţionale 

al Comisiei Europene, Maros Sefcovic. 

 

Votul din Parlamentul European are loc după finalizarea procesului de ratificare în 

Regatul Unit şi după avizul favorabil dat săptămâna trecută de Comisia pentru 

afaceri constituţionale a PE (AFCO).  
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Pentru a intra în vigoare, acordul de retragere dintre Uniunea Europeană şi Regatul 

Unit trebuie aprobat de către Parlamentul European cu majoritatea simplă a 

voturilor exprimate (articolul 50 al Tratatului privind Uniunea Europeană), înainte 

de a fi supus unui vot final (cu majoritate calificată) în Consiliu. 

(Sursa: Agerpres) 

 


